
Wiadomości Adwokatury 16 października 2015 r.

Stanowczy sprzeciw wobec zwolnienia adw.
Kondrackiego z tajemnicy adwokackiej
Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej podjęło 12 października uchwałę, w której wyraża
stanowczy sprzeciw wobec zwolnienia adw. Jacka Kondrackiego z tajemnicy adwokackiej
w sprawie tzw. afery taśmowej. Jednocześnie Prezydium NRA deklaruje gotowość
udzielenia wsparcia zarówno adw. Jackowi Kondrackiemu, jak i każdemu innemu
adwokatowi, który znajdzie się w podobnej sytuacji.

Uchwała jest reakcją na decyzję warszawskiego sądu, który na wniosek Prokuratury Okręgowej w
Łodzi zwolnił z tajemnicy adwokackiej adw. Jacka Kondrackiego oraz r.pr. Pawła Tańskiego i Piotra
Piaszczyka. Zwolnienie z tajemnicy dotyczy głośnej sprawy przeszukania dokonanego przez ABW w
czerwcu 2014 r. w redakcji tygodnika "Wprost" w związku z tzw. aferą taśmową.

W uchwale czytamy: "Tajemnica adwokacka i ściśle z nią związana tajemnica obrończa stanowią
istotę wykonywania zawodu adwokata jako zawodu zaufania publicznego. Tajemnica adwokacka
posiada charakter gwarancyjny dla dobra interesu publicznego i jest ściśle związana z konstytucyjnie
chronionym prawem do obrony.

Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej przypomina, iż art. 6 ust. 2 prawa o adwokaturze przewiduje
zakaz zwalniania adwokata od obowiązku zachowania tajemnicy zawodowej co do faktów, o których
adwokat dowiedział się, udzielając pomocy prawnej lub prowadząc sprawę. Przepis ten jest normą
obowiązującą organy wymiaru sprawiedliwości także w procesie karnym.

Zachodząca kolizja między treścią art. 180 k.p.k. a treścią art. 6 ust. 2 prawa o adwokaturze daje
Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej asumpt do rozważenia możliwości złożenia do Trybunału
Konstytucyjnego wniosku o zbadanie zgodności art. 180 k.p.k z Konstytucją RP oraz treścią art. 6
prawa o adwokaturze w zakresie, w jakim przepis art. 180 k.p.k. dopuszcza możliwość zwolnienia
adwokata z tajemnicy adwokackiej."

(czytaj całą uchwałę Prezydium NRA)

Tajemnica adwokacka to nie przywilej adwokata,
ale gwarancja praw jednostki
Tajemnica adwokacka to nie przywilej adwokatów, ale niezbędna gwarancja
poszanowania praw i wolności każdej jednostki - czytamy w uchwale Komisji Praw
Człowieka przy Naczelnej Radzie Adwokackiej, którą podjęto 10 października br. To
reakcja na działania warszawskiego sądu, który na wniosek Prokuratury Okręgowej w
Łodzi zwolnił z tajemnicy adwokackiej adw. Jacka Kondrackiego oraz r.pr. Pawła
Tańskiego i Piotra Piaszczyka. 

Zwolnienie z tajemnicy dotyczy głośnej sprawy przeszukania dokonanego przez ABW w czerwcu
2014 r. w redakcji tygodnika "Wprost" w związku z tzw. aferą taśmową.
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W uchwale Komisji Praw Człowieka przy NRA czytamy:

Komisja Praw Człowieka przy Naczelnej Radzie Adwokackiej wyraża sprzeciw wobec nasilającej się
praktyki Sądów i Prokuratur, zmierzającej do przesłuchiwania adwokatów i radców prawnych na
okoliczności objęte tajemnicą adwokacką i radcowską. Należą one do najważniejszych gwarancji
efektywnej ochrony prawa i wolności człowieka w demokratycznym państwie prawa.

Respektowanie przez władzę publiczną tajemnicy adwokackiej i radcowskiej jest miarą poszanowania
przez tę władzę konstytucyjnych praw i wolności człowieka. Po raz kolejny Adwokatura przypomina,
że tajemnica adwokacka nie jest przywilejem adwokatów, ale niezbędną gwarancją poszanowania
praw i wolności każdej jednostki.

Uchylanie tajemnicy adwokackiej i radcowskiej godzi w zaufanie obywateli do państwa oraz prowadzi
do utraty poczucia bezpieczeństwa, podważając wiarygodność oraz legitymację Wymiaru
Sprawiedliwości.

(czytaj Uchwałę Komisji Praw Człowieka z 10 października 2015 r.)

Przypominamy, że Naczelna Rada Adwokacka zajmowała już stanowisko w sprawie przeszukania
redakcji tygodnika Wprost w czerwcu 2014 roku 

(czytaj informację i stanowisko z 2014 r.)

Propozycja udziału adwokatów w pomocy prawnej
dla cudzoziemców
Szef Urzędu do Spraw Uchodźców zaprasza adwokatów do dobrowolnego udziału
adwokatów w nieodpłatnej pomocy prawnej dla cudzoziemców. Adwokatom przysługiwać
będzie za nią wynagrodzenie oraz zwrot kosztów. Okręgowe Rady Adwokackiej muszą
przekazać do Urzędu do Spraw Uchodźców listy adwokatów chętnych do udzielania tej
pomocy do 30 listopada br. 

Adw. Andrzej Zwara, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej spotkał się 13 października z Rafałem
Rogalą, szefem Urzędu ds. Uchodźców. Przedmiotem rozmowy był dobrowolny udział adwokatów w
nieodpłatnej pomocy prawnej dla cudzoziemców, zgodnie z ustawą z dnia 10 września 2015 r. o
zmianie ustawy o udzielaniu cudzoziemcom ochrony na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej oraz
niektórych innych ustaw.  

Przepisy ustawy podpisanej przez Prezydenta RP 5 października 2015 r. wejdą w życie 1 stycznia
2016 r. Największe ośrodki dla uchodźców zlokalizowane są na Mazowszu, Lubelszczyźnie i Podlasiu –
tam więc przede wszystkim będą prowadzone postępowania w sprawach uchodźców.

Nieodpłatna pomoc prawna będzie przysługiwała w ramach postępowań odwoławczych i będzie
polegała na sporządzeniu odwołania od decyzji Szefa Urzędu do Spraw Cudzoziemców oraz działaniu
w charakterze pełnomocnika strony w postępowaniu przed organem drugiej instancji (art. 69e
ustawy). Nieodpłatnej pomocy prawnej będą udzielali adwokaci i radcowie prawni oraz organizacje
pozarządowe prowadzące działalność pożytku publicznego wpisane na listę prowadzoną przez Szefa
Urzędu do Spraw Cudzoziemców na podstawie ww. ustawy.
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Szef  Urzędu do Spraw Cudzoziemców będzie zawierał z okręgowymi radami adwokackimi
porozumienia w sprawie udzielania nieodpłatnej pomocy prawnej, w ramach którego izby będą
przekazywać listy adwokatów deklarujących gotowość do udzielania tej pomocy cudzoziemcom.
Obecność na tej liście jest dobrowolna. Okręgowe rady adwokackie będą przekazywały Szefowi
Urzędu do Spraw Cudzoziemców imienne listy do dnia 30 listopada.

Adwokatowi, który udzieli cudzoziemcowi nieodpłatnej pomocy prawnej przysługuje wynagrodzenie
w wysokości 150% stawki minimalnej w postępowaniu przed sądami administracyjnymi w pierwszej
instancji w sprawie, której przedmiotem nie jest należność pieniężna ani orzeczenie Urzędu
Patentowego, określonej w przepisach wydanych na podstawie art. 16 ust. 3 ustawy z dnia 26 maja
1982 r. – Prawo o adwokaturze.

Adwokat otrzyma też zwrot niezbędnych i udokumentowanych kosztów przejazdów do ośrodka,
strzeżonego ośrodka lub aresztu dla cudzoziemców oraz do siedziby Rady do Spraw Uchodźców, na
zasadach stosowanych przy podróżach służbowych pracowników zatrudnionych w państwowej lub
samorządowej jednostce sfery budżetowej, określonych w przepisach wydanych na podstawie art.
775 § 2 Kodeksu pracy. Przysługiwać mu będzie także zwrot niezbędnych i udokumentowanych
kosztów związanych z korzystaniem z usług tłumacza.

Wypłaty wynagrodzenia i zwrotu kosztów, dokonywać będzie Urząd ds. Uchodźców.

(czytaj pismo informujące do Okręgowych Rad Adwokackich)

Adwokaci - kandydaci do parlamentu o wymiarze
sprawiedliwości
Kandydatom ze środowiska adwokackiego, którzy będą startować w wyborach do Sejmu i
Senatu zadaliśmy kilka pytań, które pozwolą Państwu bliżej zapoznać się z ich
programem i pomysłami na ulepszenie wymiaru sprawiedliwości. 

W artykule tym będziemy zamieszczać kolejne nadesyłane odpowiedzi. Tymczasem publikujemy
pierwsze odpowiedzi, które dotychczas otrzymaliśmy. (czytaj też: Adwokaci i aplikanci adwokaccy
będą ubiegać się o miejsca w parlamencie)  

czytaj odpowiedzi adw. Pawła Jędrzejewskiego

czytaj odpowiedzi adw. Łukasza Jończyka

czytaj odpowiedzi adw. Jerzego Marcina Majewskiego 

czytaj odpowiedzi adw. Christiana Młynarka

czytaj odpowiedzi adw. Iwony Kornaś-Pierzak

czytaj odpowiedzi adw. Marka Sawickiego

czytaj odpowiedzi adw. Agaty Stacewicz

czytaj odpowiedzi adw. Jacka Wilka
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czytaj odpowiedzi adw. Małgorzaty Wypych

czytaj odpowiedzi adw. Patryka Zbroi

ORA w Gdańsku negatywnie ocenia projekt ustawy
o Policji
Okręgowa Rada Adwokacka w Gdańsku przyjęła 12 października uchwałę, w której wyraża
stanowczy sprzeciw wobec rozwiązań przyjętych w projekcie ustawy o zmianie ustawy o
Policji  oraz niektórych innych ustaw. 

Zdaniem izby gdańskiej, rozwiązania przyjęte w projekcie zmian do ustawy o Policji poważnie
ograniczają obywatelom korzystanie z ich praw i wolności konstytucyjnych, a także wprowadzają
niedopuszczalne w demokratycznym państwie prawa ograniczenia w zakresie ochrony tajemnic
zawodowych, w tym tajemnicy obrończej i adwokackiej.

W ocenie ORA w Gdańsku, największe obawy budzą propozycje dotyczące funkcjonowania tajemnic
zawodowych, zmierzające do dalszego osłabienia gwarancji ochrony tych tajemnic, poprzez
poddawanie adwokatów takim metodom inwigilacji, jak podsłuch czy zbieranie danych o lokalizacji
telefonów komórkowych. Niedopuszczalne jest nadto przyznanie prawa funkcjonariuszom do oceny,
czy zebrany w ten sposób materiał jest objęty tajemnicą zawodową.

Przyjęcie proponowanych rozwiązań nie tylko nie buduje nowych skutecznych mechanizmów kontroli
nad działalnością Policji i służb, lecz eliminuje dotychczasowe rozwiązania krytycznie ocenione przez
Trybunał Konstytucyjny jako niewystarczające. Proponowane zmiany godzą w prawa i wolności
konstytucyjne, w prawo do obrony, a także niezbędne w wykonywaniu zawodu adwokata zaufanie w
relacji z mocodawcami.

 

(czytaj cała uchwałę ORA w Gdańsku)

Izba toruńska popiera NRA ws ustawy o Policji i
protestu Adwokatury
Okręgowa Rada Adwokacka w Toruniu popiera działania Naczelnej Rady Adwokackiej w
kwestii krytyki projektu ustawy o Policji oraz decyzję Prezydium Naczelnej Rady
Adwokackiej o zaprzestaniu negocjacji z Ministrem Sprawiedliwości w sprawie stawek
wynagrodzenia adwokatów za świadczoną pomoc prawną z urzędu. 

Swoje poparcie izba toruńska zawarła w uchwale z 27 sierpnia br. Czytamy w niej m.in.: 

Okręgowa Rada Adwokacka w Toruniu popiera apel wystosowany przez Naczelną Radę Adwokacką w
Warszawie do premier Ewy Kopacz o wstrzymanie prac nad projektem ustawy o zmianie ustawy o
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Policji i niektórych innych ustaw.

ORA w Toruniu wyraża też zdecydowane poparcie dla decyzji Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej
o zaprzestaniu negocjacji z Ministrem Sprawiedliwości w sprawie stawek wynagrodzenia adwokatów
za świadczoną pomoc prawną z urzędu i wycofaniu swoich przedstawicieli z prac Komisji.

(czytaj uchwałę ORA w Toruniu)

Światowy Dzień Przeciwko Karze Śmierci - uchwała
KPCz
W Światowym Dniu Przeciwko Karze Śmierci Komisja Praw Człowieka przy Naczelnej
Radzie Adwokackiej przypomina, że stosowania kary śmierci nie da się pogodzić z
godnością ludzką, stanowiącą źródło praw i wolności każdego człowieka.

Komisja przyjęła w tej sprawie uchwałę 10 października br. Czytamy w niej: "Wyrażamy dumę, że
Państwo Polskie należy do grona tych krajów, które nie stosują kary śmierci. Apelujemy do
Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej oraz Ministra Spraw Zagranicznych o podejmowanie działań
zmierzających do wyeliminowania tej okrutnej kary w innych krajach."

(czytaj treść uchwały)

 

 

Kolejne ataki poprzez emaile - ostrzeżenie
NRA otrzymała kolejny sygnał dot. podszywania się pod konta w domenie adwokatura.pl.
Tym razem włamywacze podszywają się pod nieistniejącego adwokata Borysa
Pawłowskiego, zaś adres wysyłki określony jest jako "pawlowski@adwokatura.pl".

NRA przestrzega przed otwieraniem załączników oraz przed klikaniem w linki zamieszczone w tej i
podobnych wiadomościach.

Zaznaczamy, że doręczenie pisma przez adwokata innej osobie - uczestnikowi postepowania za
pomocą poczty email nie wywołuje na chwilę obecną skutków procesowych w postępowaniach
cywilnych, administracyjnych, sądowo-administracyjnych ani karnych. 

NRA podjęła kroki w celu wyeliminowania nadużyć u administratorów serwerów, z których
wiadomości pochodzą.
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Wniosek NRA o nadanie ulicy imienia adw. Mikke
pozytywnie zaopiniowany
Komisja ds. Nazewnictwa Miejskiego pozytywnie rozpatrzyła dziś wniosek Naczelnej Rady
Adwokackiej, by nazwać ulicę znajdującą się w bezpośrednim sąsiedztwie Sądu
Rejonowego przy ul. Czerniakowskiej imieniem Stanisława Mikke. Pozytywnie
zaopiniowany wniosek trafi teraz pod obrady Rady Miasta Warszawy. 

Adwokat Stanisław Mikke był zasłużony zarówno dla Adwokatury, jak i Polski. Jako redaktor naczelny
pisma „Palestra” rozpowszechniał nieznane fakty historyczne oraz troszczył się o to, aby pamięć o
wybitnych Polakach nie przeminęła. Przez lata zaangażowany był w odkrywanie prawdy katyńskiej.

Zginął tragicznie w dniu 10 kwietnia 2010 roku w wypadku rządowego samolotu, w drodze na
uroczystości rocznicowe w Katyniu.

IBA bada skuteczność walki z korupcją
International Bar Association zachęca do wypełnienia ankiety dotyczącej walki z korupcją
w wymiarze sprawiedliwości.

Badania prowadzone są w ramach programu Judicial Integrity Initiative i mają na celu wypracowanie
działań, które będą zwalczały i zapobiegały korupcji w wymiarze sprawiedliwości. W ten sposób IBA
chce podnosić świadomość na temat przyczyn i konsekwencji korupcji, wyeliminować ją tam gdzie
występuje oraz promować najwyższe standardy uczciwości wśród prawników.

Program walki z korupcją podzielono na dwie części – pierwsza to przeprowadzenie ankiety wśród
prawników, druga to realizacja działań na podstawie wyników ankiety. 

Kwestionariusz można wypełniać do 23 października.

http://www.ibanet.org/Legal_Projects_Team/judicialintegrityinitiative.aspx

Szkolenie z europejskiego prawa procesowego -
zaproszenie
Fundacja Adwokatury Polskiej wraz z Academy of European Law (ERA) zapraszają na
szkolenie z europejskiego prawa procesowego „Cross-border civil litigation in practice”
6-7 listopada w Warszawie. Szkolenie będzie dotyczyć Rozporządzeń Bruksela I bis
(jurysdykcja krajowa), Rzym I i Rzym II (prawo właściwe) oraz Europejskiego Tytułu
Egzekucyjnego.
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Szkolenie odbędzie się w formie warsztatów polegających na rozwiązywaniu praktycznych kazusów.
Prowadzone będzie przez doświadczonych wykładowców z polski i zagranicy. Za udział w szkoleniu
uczestnicy otrzymają punkty doskonalenia zawodowego. 

Szkolenie odbędzie się w siedzibie Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie, Al. Ujazdowskie 49.
Językiem wykłądowym będzie angielski. 

Liczba miejsc jest ograniczona (44). Decyduje kolejność zgłoszeń. Zgłoszenia prosimy wysyłać e-
mailem na adres: oba@nra.pl. Termin nadsyłania zgłoszeń: do 30 października 2015 r. Opłata za
szkolenie (w tym materiały szkoleniowe): 580 zł (=135 €) Opcjonalna kolacja dla uczestników i
prowadzących: 150 zł (=35 €) Prosimy o dokonywanie płatności na poniższe konto bankowe:
Fundacja Adwokatury Polskiej ul. Świętojerska 16, 00-202 Warszawa 

ING Bank Śląski Nr rachunku: 22 1050 1038 1000 0022 1655 5975 

Prowadzący: 
• Peter Beaton, doradca ds. Europejskiego Prawa Cywilnego i Prawa Prywatnego Międzynarodowego,
Haga 
• Avv. dr Davis Einhaus, Dr. Einhaus & Partners, Fryburg 
• dr Mateusz Pilich, Biuro Studiów i Analiz Sądu Najwyższego, Warszawa 
• dr Liselot Samyn, Verbist & Vanhlerberghe Omega Law, Antwerpia

Program: 

Piątek, 6 listopada

15.00 Powitanie 

I. Jaki sąd jest właściwy do rozpoznania sprawy?
15.15 Wprowadzenie: Rozporządzenie Bruksela I bis
16.00 Analiza kazusu: jurysdykcja w sprawach roszczeń umownych (umowy konsumenckie) i
deliktowych (praca grupowa przy kawie i herbacie)
17:30 Omówienie rozwiązania kazusu
18:30 Zakończenie pierwszego dnia szkolenia
18:45 Aperitif w kancelarii Wardyński i Wspólnicy
(opcjonalnie)
19:30 Kolacja w restauracji Pod Gigantami
(opcjonalnie) 

Sobota, 7 listopada
II. Jak odzyskać należności pieniężne zagranicą?
9.30 Wprowadzenie: Rozporządzenie Bruksela I bis oraz Europejski Nakaz Zapłaty
10.15 Analiza kazusu: transgraniczne dochodzenie roszczeń pieniężnych
(praca grupowa przy kawie i herbacie)
11.45 Omówienie rozwiązania kazusu
12.45 Lunch
III. Jakie prawo znajduje zastosowanie?
13:45 Wprowadzenie: Rozporządzenia Rzym I i Rzym II
14:30 Kazus: prawo właściwe w sprawach roszczeń umownych i deliktowych
(praca grupowa przy kawie i herbacie)
16:00 Omówienie rozwiązania kazusu
17:00 Zakończenie szkolenia
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Izba adwokacka w Olsztynie świętuje swoje
65-lecie
Izba adwokacka w Olsztynie świętuje w tym roku 65-lecie istnienia. Obchody jubileuszu
zaplanowano na 24 października w Iławie. 

Uroczystości rozpoczną się mszą świętą w XIV-wiecznym kościele Przemienienia Pańskiego, podczas
której zostanie poświęcony sztandar izby.

Dalszy ciąg obchodów zaplanowano w Hotelu Tiffi w Iławie, gdzie odbędzie się prezentacja Kroniki
Izby Olsztyńskiej autorstwa adw. Magdaleny Ludwiczak przy udziale adw. Jerzego Dobrzańskiego,
adw. Stefana Salamona i adw. Rajmunda Żuka, a także wręczenie odznaczeń, wystąpienie gości
orasz program artystyczny.

(zobacz szczegółowy program)

(zobacz wizualizację sztandaru)

Sponsorzy obchodów 65-lecia Izby Olsztyńskiej w Iławie:

                                 

Jednym głosem na temat walki z przestępczością
gospodarczą w Europie
Poniżej publikujemy relację adw. dr. Michała Ramsa z konferencji na temat
przestępczości gospodarczej, zorganizowanej przez Naczelną Radę Adwokacką i
Okręgową Radę Adwokacką w Krakowie, w ramach Zgromadzenia Generalnego Federacji
Adwokatur Europejskich FBE (Fédération des Barreaux d’Europe).

W dniu 9 października 2015 r., w Krakowie, odbyła się konferencja na temat przestępczości
gospodarczej, zorganizowana przez Naczelną Radę Adwokacką i Okręgową Radę Adwokacką w
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Krakowie, w ramach Zgromadzenia Generalnego Federacji Adwokatur Europejskich FBE (Fédération
des Barreaux d’Europe).

Spotkanie, w którym udział wzięli znamienici przedstawiciele wielu środowisk prawniczych z całej
Europy poprzedzone zostały krótkimi wystąpieniami wprowadzającymi Prezesa FBE, Pana adw.
Nazario de Oleaga, Prezesa NRA, Pana adw. Andrzeja Zwary, oraz Dziekana Krakowskiej Izby
Adwokackiej, Pana adw. Pawła Gierasa. Omawiane wydarzenie zostało również uświetnione
obecnością wielu znamienitych gości, w tym w szczególności Jego Magnificencji Rektora
Uniwersytetu Jagiellońskiego w Krakowie Pana prof. dr hab. med. Wojciecha Nowaka, JM Prorektora
UJ, prof. dr hab. Andrzeja Manii oraz Wiceministra Spraw Zagranicznych Pana prof. dr hab. Artura
Nowaka–Fara oraz przedstawicieli Kancelarii Prezydenta RP.

Obrady konferencji dotyczącej tzw. przestępczości białych kołnierzyków podzielone zostały na trzy
karnistyczne panele tematyczne, w ramach których swoje wystąpienia mieli okazję przedstawić
przedstawiciele adwokatury z różnych państw Europy. Tak też pierwszy panel poświęcony niezwykle
interesującej problematyce przestępstwa „prania brudnych pieniędzy” na tle przepisów prawa
bankowego i regulacji prawnych Unii Europejskiej (“The crime of money laundering against the
banking law and pertinent regulations of the European Union”) otworzył Pan adw. prof. nadzw. dr
hab. Zbigniew Ćwiąkalski, który nakreślił zakres przedmiotowy oraz perspektywę historyczną
omawianego zagadnienia. W dyskusji wzięli natomiast głos adwokaci: Pan Michel Benichou z Francji
(Wiceprezes Europejskiej Rady Izb Adwokackich i Stowarzyszeń Prawniczych – Council of Bars and
Law Societies of Europe), Pan Georg Krakow z Austrii, a nadto Pan Pierre-Dominique Schupp ze
Szwajcarii (Były Prezes szwajcarskiej Federacji Prawników i były Prezes Izby Adwokackiej Kantonu de
Vaud), Pan Antonis Karaolis z Cypru, Pan Dr Silvio Cilia z Malty, a nadto Pan Ronnen Gaito LL.B. z
Luksemburga. Nie sposób abstrahować od tego, że to właśnie taki dobór prelegentów pozwolił na
bliższe przyjrzenie się analizowanym problemom z perspektywy państw, które w sposób szczególny
doświadczyły negatywnej strony omawianych zjawisk, a w chwili obecnej podjęły się wypracowania
efektywnych mechanizmów mających im zapobiegać w przyszłości.

Za równie ciekawy uznać należy drugi panel odnoszący się do zagadnień związanych z materialno-
prawnymi i procesowymi podstawami ścigania przestępczości transgranicznej, w szczególności tzw.
„obrotu karuzelowego” (“The issues related to the legal, material and procedural basis for
prosecution of cross-border crime, especially the so-called “trading carousel”), który poprowadził Pan
adw. prof. dr hab. Piotr Kardas przy uczestnictwie, Pani Diany Andrasoni z Rumunii, Pana Eckarta C.
Hilda z Niemiec, Pana dr. Ladislav’a Smejkala z Republiki Czeskiej oraz Pana Jani Trias’a z Hiszpanii.
Również i tutaj za szczególnie interesujące z praktycznego punktu widzenia należało uznać
wystąpienie reprezentanta Republiki Czeskiej, który niezwykle ciekawie przedstawił przypadki
transgranicznych problemów związanych z funkcjonowaniem w ramach UE międzynarodowych grup
przestępczych wyspecjalizowanych w tzw. obrocie karuzelowym.

Karnistyczną część konferencji zamknęła dyskusja na temat korupcji w obrocie gospodarczym w
kontekście modeli kryminalizacji korupcji w sferze publicznej. Panel ten poprowadził Pan adw. dr
Michał Rams (autor niniejszego sprawozdania) przy uczestnictwie Pana David’a Greene z Wielkiej
Brytanii, Pani Oksany Varakiny z Ukrainy oraz Pana dr Daniela Gutmanna i dr Christiana Pelza z
Niemiec. Warto zaznaczyć, że również i tutaj dało się zauważyć niezwykle przemyślany dobór
dyskutantów, począwszy od reprezentantów Niemiec, czy Wielkiej Brytanii, a zakończywszy na
przedstawicielce Ukrainy, gdzie pomimo obecnie podejmowanych wysiłków zjawiska korupcyjne
nadal stanowią  bardzo poważny problem.

Nawiązując do zasadniczego przedmiotu prowadzonych obrad należy zwrócić uwagę przede
wszystkim na to, że opisywana konferencja stanowiła interesujące forum wymiany poglądów
zarówno na temat praktycznego zastosowania uregulowań prawnych odnoszących się do penalizacji
przestępczości gospodarczej w różnych krajach Europy, jak też problemów wspólnych dla państw
członkowskich Unii Europejskiej oraz tych, które do akcesji dopiero aspirują (np. Ukraina). W tym też
kontekście podkreślić należy, że jakkolwiek z wypowiedzi poszczególnych prelegentów dało się
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oczywiście wypreparować różnice w sposobie uregulowania analizowanej sfery przestępczości w
systemach prawnych reprezentowanych przez nich państw, to jednocześnie, w zasadzie wszyscy
paneliści zgodnie wskazywali na pilną potrzebę współuczestniczenia adwokatury europejskiej w
wypracowaniu wspólnych mechanizmów służących ochronie prawidłowego funkcjonowania obrotu
gospodarczego na terenie UE. W tym też znaczeniu zwrócono uwagę chociażby na: 1) konieczność
wypracowania efektywnych mechanizmów zapobiegających coraz częściej pojawiającym się w
obszarze transgranicznym zjawiskom prania brudnych pieniędzy, 2) konieczność zwiększenia
efektywności w tworzeniu prawa, tym bardziej, że coraz częściej przestępcy zdają się wyprzedzać
wprowadzane na ternie Unii Europejskiej rozwiązania, 3) konieczność wprowadzenia skutecznych
mechanizmów zapobiegającym angażowaniu podmiotów gospodarczych w mechanizm tzw. „karuzel
VAT-owskich” (chociażby w formie stosowania odwróconego obowiązku w podatku VAT), 4)
konieczność postrzegania w/w zachowań, jako godzących nie tylko w obowiązki o charakterze
publicznoprawnym, ale też w prawidłowość funkcjonowania obrotu gospodarczego na terenie
poszczególnych państw członkowskich (m.in. na skutek pokrzywdzenia podmiotów wciągniętych w
mechanizm karuzeli, które tracą następnie prawo do odliczenia zapłaconego podatku VAT
naliczonego), 5) potrzebę analizy konsekwencji, do jakich w sferze gospodarczej prowadzić może
działalność grup prowadzących obrót karuzelowy w podatku VAT, 5) konieczność wyraźnego
rozdzielenia karalności korupcji w sferze gospodarczej od tej właściwej dla sfery publicznoprawnej, 6)
możliwość efektywnego karania podmiotów gospodarczych uzyskujących korzyść z zachowań
korupcyjnych, 7) niebezpieczeństwo upolitycznienia karalności zjawisk korupcyjnych w sferze
publicznej i gospodarczej, etc. W tym też znaczeniu nie sposób pominąć tego, że w zasadzie wszyscy
prelegenci bardziej od wskazania (czy też wyszukiwania) ewentualnych możliwości obrony w
poddawanych dyskusji sprawach skupili się na znalezieniu sposobów ograniczenia negatywnych
zjawisk stanowiących przedmiot debaty w ramach poszczególnych paneli konferencji. Dostrzegając
taki kierunek prowadzonej debaty, prowadzący drugi z paneli, adw. prof. dr hab. Piotr Kardas
przypomniał nawet, że tak naprawdę również wedle polskich uregulowań prawnych (i to już w art. 1
ustawy prawo o adwokaturze) adwokatura powołana jest nie tylko do udzielania pomocy prawnej, ale
również do „współdziałania w ochronie praw i wolności obywatelskich oraz w kształtowaniu i
stosowaniu prawa”. To zaś nie powinno pozostać bez znaczenia dla sposobu postrzegania
adwokatów przede wszystkim, jako członków zawodu zaufania publicznego, co konkluzje
przedmiotowej konferencji zdają w całej rozciągłości potwierdzać.

Z uwagi na ogromne zainteresowanie konferencją, jak też niezwykle interesujący sposób
przedstawienia poszczególnych referatów, organizatorzy zaplanowali przygotowanie publikacji
pokonferencyjnej obejmującej teksty wystąpień poszczególnych panelistów. Już w tym miejscu
można zaryzykować twierdzenie, że będzie to niezwykle cenna pozycja nie tylko dla praktyków, ale
również dla osób zajmujących się naukowo problematyką prawno–porównawczą. Należy przeto
przypomnieć, że praktycznie w każdym z wystąpień naświetlony został sposób uregulowania
omawianej problematyki na gruncie prawa wewnętrznego poszczególnych z państw, wpływ prawa UE
(ew. prawa międzynarodowego) na te regulacje, a wreszcie transgraniczne problemy związane z
praktyczną aplikacją tych przepisów.

Dr Michał Rams

Adwokat, Izba Adwokacka w Krakowie

czytaj też: W Krakowie odbył się Zjazd Adwokatów z Europy

W Krakowie odbył się Zjazd adwokatów z Europy
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W Krakowie odbył się Zjazd Adwokatur
Europejskich FBE. Od 8 do 11 października
prawnicy z kilkunastu państw Europy
rozmawiali o przestępczości gospodarczej.
Organizatorami Zjazdu byli The European
Bars Federation (FBE), Okręgowa Rada
Adwokacka w Krakowie oraz Naczelna Rada
Adwokacka, we współpracy z patronami
wydarzenia.

Kongres został uroczyście otwarty przez adw.
Nazario de Olega, prezesa FBE , adw. Andrzeja
Zwarę, prezesa NRA, adw. Pawła Gierasa,
dziekana ORA Kraków, oraz adw. Kingę Annę
Konopkę, przewodniczącą Komisji ds. Współpracy
z Zagranicą, działającą przy Okręgowej Radzie
Adwokackiej w Krakowie.

Motywem przewodnim dyskusji panelowych
konferencji w dniu 9 października
były „przestępstwa białych kołnierzyków”, a
poszczególne panele tematyczne prowadzone
były przez adwokatów z różnych krajów
europejskich. Polski głos w dyskusji zabrali m.in.:
adw. prof. dr hab. Piotr Kardas, adw. prof. nadzw.
dr hab. Zbigniew Ćwiąkalski oraz adw. dr Michał
Rams.

Ze względu na aktualną i praktyczną tematykę,
kongres cieszył się niezwykłym zainteresowaniem.
Przybyło bardzo wielu cenionych europejskich
prawników, specjalizujących się w problematyce
przestępczości gospodarczej. Sympozjum
zaszczyciło także wielu znakomitych gości,
reprezentujących wymiar sprawiedliwości, władze
wojewódzkie, samorządowe, oraz z kancelarii
Prezydenta RP. Ten międzynarodowy kongres
mógł się odbyć dzięki wytężonej pracy Komisji ds.
Współpracy z Zagranicą, działającej przy
Okręgowej Radzie Adwokackiej w Krakowie, pod
przewodnictwem adw. Kingi Konopki oraz
członków w osobach adw. dr Małgorzaty Kardas,
adw. Bogumiły Górnikowskiej, adw. Szymona
Gostyńskiego, adw. Michała Hosowicza, adw.
Szymona Klebera, adw. Pawła Śliza oraz
pracowników administracyjnych biura ORA
Kraków.

Organizacja FBE zrzesza 250 okręgowych rad
adwokackich i radców prawnych, reprezentując
około 800 tys. europejskich prawników. Do
Krakowa przyjechali prawnicy z Hiszpanii, Włoch,
Francji, Malty, Cypru, Rumunii, Luxemburgu,
Niemiec, Wielkiej Brytanii, Belgii, Szwajcarii,
Ukrainy, Czech oraz Polski.
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adw. Paweł Śliz/adw. Michał Hosowicz

Międzynarodowy Dzień Mediacji - 15 października
Międzynarodowy Dzień Mediacji przypada w
każdy trzeci czwartek października, w tym
roku będzie to 15 dzień tego miesiaca.
Wzorem lat ubiegłych, Ministerstwo
Sprawiedliwości postanowiło rozszerzyć
obchody na cały tydzień - od 12 do 17
października 2015 r. 
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Głównym celem obchodów jest promowanie
mediacji oraz szersze informowanie
społeczeństwa o jej zasadach. W tym tygodniu
jest możliwość spotkania z mediatorem i
uzyskania informacji, co zrobić, żeby skorzystać z
mediacji, jak przebiega postępowanie mediacyjne
i jakie przynosi korzyści.

Dyżury mediatorów organizowane są w sądach,
prokuraturach lub komisariatach policji.
Mediatorzy będą udzielać porad również we
własnych kancelariach i radach adwokackich,
ponadto biorą aktywny udział w organizacji
konferencji, prelekcji i spotkań informacyjnych o
mediacji. 

(zobacz plakat)

(zobacz ulotkę)

Wólczańska 199 – nowa siedziba ORA w Łodzi
Okręgowa Rada Adwokacka w Łodzi otworzyła swoją nową siedzibę w neorenesansowej
Willi Zygmunta Richtera przy ul. Wólczańskiej 199 w Łodzi. Uroczystość miała miejsce 10
października. 

Na otwarcie przybyło ponad 200 gości: przedstawiciele władz państwowych, miejskich,
akademickich, środowisk prawniczych, samorządów zawodów zaufania publicznego oraz adwokatów
zrzeszonych w łódzkiej palestrze. W wydarzeniu udział wzięli między innymi przedstawiciele
Naczelnej Rady Adwokackiej z jej prezesem, adw. Andrzejem Zwarą, Jolanta Chełmińska, wojewoda
łódzki, Hanna Zdanowska prezydent Miasta Łodzi – oraz prof. zw. dr hab. Włodzimierz Nykiel rektor
Uniwersytetu Łódzkiego.

- Cieszę się, że udało nam się znaleźć porozumienie, że najlepszymi rękoma, w które ta piękna
neorenesansowa willa może trafić, jest łódzka palestra. Neorenesans to przecież odrodzenie. Ja
życzę, żeby w tym miejscu dalej kwitła nasza łódzka palestra – powiedziała Hanna Zdanowska,
prezydent Łodzi.

Zaangażowanie kulturalne łódzkiej palestry na rzecz mieszkańców zostało zauważone również przez
adw. Andrzeja Zwarę, który w swoim przemówieniu zachęcał: Życzę Wam koleżanki i koledzy,
żebyście tę piękną przestrzeń Willi Richtera wykorzystali do tego, żeby zajmować się sprawami
kultury, bo prawo to jest nic innego, jak kultura.

Temat odpowiedzialności palestry za kulturę oraz dziedzictwo narodowe przewijał się również w
wystąpieniu dr Michała Kłosa, prezesa Sądu Apelacyjnego w Łodzi, który pogratulował izbie łódzkiej
decyzji o objęciu opieką Willi. Jest to decyzja, podyktowana jak sądzę przekonaniem, że warto kulturę
ratować, również w ten sposób – nadmienił.

Kończąc oficjalną część uroczystości, głos zabrał adw. Jarosław Zdzisław Szymański, dziekan
Okręgowej Rady Adwokackiej w Łodzi, który dziękując za wystąpienia swoim przedmówcom
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zaznaczył, iż „Adwokatura łódzka przejmując ten obiekt ma świadomość nie tylko roli społecznej,
którą będzie realizować w Willi Richtera, ale również swojej odpowiedzialności za tę cząstkę
dziedzictwa kultury narodowej”. - Niech on nam, drogie koleżanki i koledzy adwokaci dobrze służy, a
my w nim służmy dobru wspólnemu. Niech ten dzisiejszy wieczór przejdzie nie tylko do historii
Adwokatury łódzkiej, ale w pewnym sensie do historii naszego miasta – zaznaczył.

Uroczyste otwarcie uświetniła wystawa „Tkaniny” prof. Włodzimierza Cygana, którą goście mieli
możliwość podziwiania w pięknych wnętrzach Willi Richtera, natomiast w ogrodach prezentowane
były rzeźby Danieli Krystyny Jałkiewicz. W trakcie uroczystości odbył się również recital pieśni
polskich w  wykonaniu Joanny Łubkowskiej, sopranistki Filharmonii Łódzkiej.
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Prawnicy o tworzeniu prawa - konferencja
Przedstawiciele Ministerstwa
Sprawiedliwości z ministrem Borysem Budką
na czele, adwokaci i radcowie prawni wzięli
udział w konferencji, zorganizowanej w
Krajowej Radzie Radców Prawnych 14
października. Poświęcona była ona tematowi
"Udział środowisk prawniczych w tworzeniu
prawa". Naczelną Radę Adwokacką
reprezentowal adw. Rafał Dębowski,
sekretarz NRA. 

Adw. Dębowski podzielił się uwagami na temat
udziału samorządów zawodów prawniczych w
procesie legislacyjnym oraz roli adwokata i radcy
prawnego w stanowieniu prawa.

Spotkanie poprowadził r.pr. Dariusz Sałajewski,
prezes KRRP. Organizatorami debaty byli Krajowa
Rada Radców Prawnych, we współpracy z
„Dziennikiem Gazetą Prawną” oraz
dwumiesięcznikiem „Radca Prawny”.

zdjęcia dwumięsiecznik "Radca Prawny"
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Nowe wykłady na idea-adw.pl
Wykłady dr. hab. prof. UW Antoniego Bojańczyka na temat zmian w procedurze karnej
obowiązującej od 1 lipca 2015 roku można obejrzeć na platformie http://www.idea-adw.org/

Prof. Bojańczyk przedstawia problematykę postępowania dowodowego przed sądem apelacyjnym w
znowelizowanym kpk (petryfikacja stanu dotychczasowego czy przebudowa normatywna?) oraz
kwestie dotyczące opinii prywatnej w obecnym postępowaniu karnym.

Wysłuchanie wykładów daje możliwość uzyskania dwóch punktów w obligatoryjnym doskonaleniu
zawodowym.

Do zapoznania się z filmami zapraszają adw. Paweł Gieras, dziekan ORA w Krakowie oraz adw.
Andrzej Grabiński, dziekan ORA we Wrocławiu. 

Otwarcie Roku Prawniczego w Londynie
Oficjalne otwarcie Roku Prawniczego w Londynie odbyło się 1 października. Naczelną
Radę Adwokacką reprezentował adw. Sławomir Ciemny. 

Publikujemy sprawozdanie adw. Sławomira Ciemnego:

W dniach 30 września i 1 października 2015 r. reprezentując Prezesa Naczelnej Rady Adwokackiej i
polską Adwokaturę miałem zaszczyt uczestniczyć w Londynie w uroczystościach związanych z
otwarciem Roku Prawniczego (Opening of the Legal Year). Zaproszenie do udziału w uroczystościach
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wystosowali wspólnie Jonathan Smithers, President The Law Society of England and Wales oraz
Alistair MacDonald, Chairman The Bar Council of England and Wales.

Poza prawnikami brytyjskimi, w uroczystościach brali udział przedstawiciele samorządów
prawniczych i najważniejszych organizacji prawniczych z całego świata.

Otwarcie Roku Prawniczego to instytucja immanentnie związana z systemem prawnym common
law. Tradycja ta sięga wieków średnich. Otwarcie Roku Prawniczego ma charakter bardzo doniosłej i
niezwykle uroczystej ceremonii, która odbywa się w opactwie i katedrze Westminster. W
poprzedzonej uroczystym pochodem uczestników ceremonii biorą udział sędziowie, a także
przedstawiciele wszystkich innych profesji prawniczych. Uczestnicy wydarzenia ubrani są w togi i w
większości mają na głowie stosowne peruki. W czasie uroczystości modlą się, śpiewają hymny i
psalmy. Czytane są fragmenty Pisma Świętego.

Wystąpienia i przemówienia mają w szczególności Dziekan Katedry Westminster, a także pełniący w
dużej mierze rolę gospodarza Lord Kanclerz (Lord Chancellor). Aktualnie na czele tego jednego z
najstarszych i najbardziej prestiżowych urzędów w Wielkiej Brytanii stoi Michael Gove. Warto dodać,
że Lord Kanclerz jest członkiem gabinetu. Powołuje go monarcha na wniosek premiera. Lord Kanclerz
jest opiekunem Wielkiej Pieczęci Królestwa, odpowiada również za funkcjonowanie i niezależność
sądownictwa.

Po uroczystościach w katedrze ma miejsce spotkanie z Lordem Kanclerzem na terenie gmachu
Brytyjskiego Parlamentu i dla zaproszonych gości serwowany jest posiłek, co także samo w sobie jest
wielowiekową tradycją.

Warto także dodać, że w przededniu głównych uroczystości, to jest 30 września 2015 r., w pięknej
siedzibie The Law Society odbywały się zaproponowane przez organizatorów fakultatywne seminaria
o tematyce prawniczej, a także oficjalne i nieformalne spotkanie przedstawicieli samorządów i
organizacji prawniczych. Spotkania takie to doskonałe forum do wymiany poglądów i doświadczeń, a
także doskonała okazja do nawiązania nowych cennych kontaktów, które mogą być jak najbardziej
przydatne dla polskiej Adwokatury i naszego środowiska.

 

Adw. Sławomir Ciemny
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W zamachu w Ankarze zginął adwokat
Prof. Metin Feyzioğlu, prezydent Adwokatury Tureckiej, przesłał do Naczelnej Rady
Adwokackiej list, w którym informuje, że jedną z ofiar zamachu terrorystycznego, do
którego doszło 10 października w Ankarze, był adwokat – Uygar Coşgun. 

- Ten brutalny atak nie może przesłonić naszego stosunku do sprawiedliwości, demokracji i praw
człowieka – napisał w liście prezydent tureckiej adwokatury. Dodał, że najskuteczniejszą walką z
terroryzmem jest działanie zgodnie z prawem, w myśl zasad demokratycznego państwa prawa.

Wobec tragicznych zdarzeń, w których zginęło 97 osób, adw. Andrzej Zwara, prezes NRA, przekazał
na ręce prezydenta Adwokatury Tureckiej wyrazy współczucia i kondolencje.

Kronika Prac Naczelnej Rady Adwokackiej

                            24 / 26



Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej. 

10 października, przedstawiciele Naczelnej Rady Adwokackiej z jej prezesem, adw. Andrzejem
Zwarą wzięli udział w oficjalnym otwarciu nowej siedziby Okręgowej Rady Adwokackiej w Łodzi
(zobacz relację)

13 października, adw. Andrzej Zwara, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej, spotkał się z Rafałem
Rogalą, szefem Urzędu ds. Uchodźców. Przedmiotem rozmowy był dobrowolny udział adwokatów w
nieodpłatnej pomocy prawnej dla cudzoziemców, zgodnie z ustawą z dnia 10 września 2015 r. o
zmianie ustawy o udzielaniu cudzoziemcom ochrony na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej oraz
niektórych innych ustaw. (czytaj informację)

13 października, delegaci NRA: adw. Ziemisław Gintowt, członek NRA oraz adw. Janusz Kaczmarek
wzięli udział w publicznym wysłuchaniu kandydatów na prokuratora generalnego w Krajowej Radzie
Prokuratury.

13 października, odbyło się posiedzenie Prezydium NRA. Adw. Andrzej Zwara, prezes NRA,
poinformował, że w Krakowie w dniach 9-10 października br. odbył się kongres The European Bars
Federation (FBE). To organizacja skupiająca okręgowe rady adwokackie, zrzeszająca 800 000
prawników. Jednym z najpoważniejszych problemów, o którym dyskutowano na tym kongresie jest
ochrona tajemnicy adwokackiej. Z tym samym problemem zmaga się polska adwokatura – ostatnio
przy pracach nad projektem nowelizacji ustawy o Policji oraz zjawiskiem coraz częstszego uchylania
przez sądy tajemnicy adwokackiej.

Adw. Rafał Dębowski, sekretarz NRA, zreferował sprawy osobowe i inne bieżące zagadnienia, w tym
sprawę uchylenia tajemnicy adwokackiej adw. Jackowi Kondrackiemu i podjętej przez Prezydium
uchwały w tej sprawie. Jednocześnie adw. Dębowski zasugerował wystąpienie do Komisji
Konstytucyjnej NRA o rozważenie możliwości złożenia wniosku o zbadanie zgodności art. 180 kpk z
Konstytucją RP i art. 6 prawa o adwokaturze.

Adw. Jerzy Zięba, członek Prezydium NRA, zreferował postulaty o zmianach w doskonaleniu
zawodowym, dotyczących premiowania punktami adwokatów uczestniczących w szkoleniu
aplikantów oraz zajęciach edukacji prawnej w szkołach ponadgimnazjalnych w ramach akcji
prowadzonych lub uznawanych przez samorząd adwokaci. Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej
zaakceptowało projekt uchwały o zmianie uchwały „O doskonaleniu zawodowym adwokatów”, który
zostanie przedłożony na posiedzenie NRA w listopadzie br.

Adw. Jerzy Glanc, wiceprezes NRA, mówił o stopniu zaangażowania prac nad wdrażaniem systemu
informatyzacji Adwokatury - SOA. Poinformował, że 19 października w biurze NRA odbędzie się
spotkanie dziekanów w tej sprawie.
Adw. Rafał Dębowski poinformował też, że prowadzi korespondencję z Ministerstwem
Sprawiedliwości w sprawie nowelizacji rozporządzenia Ministra Sprawiedliwości w sprawie
szczegółowych zasad i trybu doręczania pism sądowych w postępowaniu karnym. NRA postuluje, aby
wprowadzić zmiany umożliwiające wydawanie pism ze skutkiem doręczenia pełnomocnikom
adwokatów w placówkach pocztowych.

Mecenas Bartosz Grohman, zastępca sekretarza NRA, zreferował z kolei najistotniejsze zagadnienia
wynikające z protokołów okręgowych rad adwokackich, które następnie zostały omówione przez
pozostałych członków Prezydium. Prezydium przedyskutowało również kwestie finansowe.

14 października, adw. Rafał Dębowski, sekretarz NRA, reprezentował Naczelną Radę Adwokacką na
konferencji "Udział środowisk prawniczych w tworzeniu prawa", zorganizowanej w Krajowej Radzie
Radców Prawnych. Wzięli w niej udział przedstawiciele Ministerstwa Sprawiedliwości z ministrem
Borysem Budką na czele, adwokaci i radcowie prawni. (zobacz informacje)
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15 października, adw. Jerzy Zięba, członek NRA, uczestniczył w spotkaniu zorganizowanym przez
ministerstwo sprawiedliwości dotyczącym nieodpłatnej pomocy prawnej. Na spotkaniu omówiono
kwestie techniczne dotyczące wdrożenia systemu nieodpłatnej pomocy prawnej. W rozmowach
udział wzięli przedstawiciele resortu - min. Jerzy Kozdroń, dyrektor Iwona Kujawa i dyrektor Karol
Dałek oraz przedstawicieli Krajowej Rady Radców Prawnych. Następne spotkanie w tej sprawie
odbędzie się 3 listopada.

15 października, adw. Andrzej Zwara, prezes NRA, adw. Jerzy Zięba, członek Prezydium NRA, adw.
Ziemisław Gintowt i adw. Anisa Gnacikowska wzięli udział w konferencji "Praktyczne aspekty
obowiązywania Konwencji Rady Europy o zapobieganiu i zwalczaniu przemocy wobec kobiet i
przemocy domowej". Zorganizował ją Zespół ds. Kobiet przy NRA oraz Komisja ds. Edukacji Prawnej
przy NRA.

15 października, odbył się Międzynarodowy Dzień Mediacji. Wzorem lat ubiegłych, Ministerstwo
Sprawiedliwości postanowiło rozszerzyć obchody na cały tydzień - od 12 do 17 października 2015 r.
Głównym celem obchodów jest promowanie mediacji oraz szersze informowanie społeczeństwa o jej
zasadach. W tym tygodniu jest możliwość spotkania z mediatorem i uzyskania informacji, co zrobić,
żeby skorzystać z mediacji, jak przebiega postępowanie mediacyjne i jakie przynosi korzyści.
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